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گروه سیاســی – محمدرضا حقی: تلاش برای آزاد 
سازی منابع ارزی ایران در خارج از کشور، موضوعی است که 
بیش از چهار سال است ادامه دارد. مسدود شدن دارایی های 
ایران، حاصل تحریم های بانکی است که آمریکا برای ایران 
وضع کرده و دست بسیاری از کشورها را برای انتقال طلب 
ایــران بابت صادرات عمدتا نفتی را بســته اســت. یکی از 
مهمترین بدهکاران کره جنوبی اســت که بارها تلاش شده 
که 7 میلیارد دلار بدهی اش را به نحوی با ایران تسویه کند. 
این کشور زمانی دومین وارد کننده بزرگ نفت از ایران بود 
اما پس از آن که در سال 1397 بدهی ایران را تسویه نکرد، 
صادرات نفت ایران به این کشور قطع شد. کشورهای دیگری 
از جمله عراق، هند، ژاپن و ...  هم هستند که ایران طلبهایی 
بابت فروش نفت از آنها دارد و این بدهی تسویه نشده است. 
موضوع برگشــت پول نفت یکی از مهمترین مسائلی است 
که باعث تلاش ایران برای احیای برجام بوده است. حالا در 
روزهایی که چندان خبری از مذاکرات وین نیســت و حتی 
برخی رسانه ها سعی دارند به بن بست رسیدن این مذاکرات 
را القا کنند، خبر می رسد که هفت میلیارد دلار از پول های 

بلوکه شده ایران آزاد خواهد شد.
خبرگزاری دولتی ایرنا که روز دوشنبه این خبر را منتشر 
کرد، البته سعی کرد که آن را بی ارتباط به مذاکرات برجام 
و احیای برجام جلوه دهد و آزادســازی این اموال را حاصل 
توافقی مجزا قلمداد کند. این خبرگزاری نوشــت: یک مقام 
بلندپایه منطقه ای، فردا، سه شنبه به تهران سفر خواهد کرد 
که یکی از اهداف این سفر، نهایی کردن سازوکار آزادسازی 

7 میلیارد دلار از ارزهای مسدودی ایران است.
در این خبر که به نقل از یک منبع آگاه در بانک مرکزی 
منتشر شد، عنوان شــده بود که بررسی ساز و کار اجرایی 
آزادسازی منابع مسدودی ایران در چارچوب توافق اخیر، از 
اهداف اصلی سفر یک مقام بلندپایه منطقه ای به تهران در 
روز سه شنبه است. 7 میلیارد دلار از ارزهای مسدودی ایران 

با توافق امضاشده، به طور انتقال بانکی به حساب های ایران 
واریز خواهد شد.

بر اساس توافق صورت گرفته با برخی کشورهای طرف 
قرارداد ایران، چارچوب لازم برای رفع مسدودی بخش قابل 
توجهی از منابع ارزی مسدودشــده کشور، مشخص و مورد 
توافق قرار گرفته است. بر اساس این چارچوب توافق شده، 
وجوه مســدودی باید در یک بازه زمانی مشخص طی چند 

هفته، در حساب های ایران وصول شود.
چارچوب این مســیر برای رفع مســدودی منابع ارزی، 
مشابه چارچوب توافق شده با انگلیس است که در آن قالب 
رقمــی در حدود ۴7۰ میلیون یورو در حســاب های ایران 
وصول شد. میزان منابع ارزی که با اجرای موافقت نامه اخیر 
آزادســازی خواهد شــد، 7 میلیارد دلار برآورد شده است. 

پس از انتشــار این خبر، بعضی خبرگزاری ها خبر دادند که 
سخنگوی وزارت خارجه از چنین سفری اظهار بی اطلاعی 
کرده است اما ساعتی بعد اعلام شد که او هم تائید کرده که  
هیأتی عالی رتبه در این زمینه تا پایان هفته به تهران ســفر 

می کند و به زودی بخشی از منابع ایران آزاد می شود.
اگرچه رســانه های داخلی خبــری دربــاره اینکه این 
مقام بلندپایه منطقه کیســت نداده اند، اما همزمان برخی 
رســانه های عربی اعلام کردند که وزیر خارجه عمان ســه 
شنبه به ایران سفر خواهد کرد. روزنامه العربی الجدید این 
خبــر را به نقل از  »منبع آگاه ایرانی« اعلام کرد و خبر داد 
که بدر بن حمد البوســعیدی، وزیر خارجه عمان سه شنبه 
در راس هیاتی سیاســی و امنیتی راهی تهران خواهد شد. 
ایــن منبع گفته که هدف از این ســفر نهایی کردن توافق 

تبادل زندانیان میان تهران و واشنگتن و آزادی اموال بلوکه 
شده ایران است.

علی رغم اینکه خبرگزاری دولت ســعی دارد این اتفاق 
مهــم را بی ارتباط به مذاکــرات وین و توافق احیای برجام 
شنان دهد اما واضح است که این موضوع به هیچ وجه نیم 
تواند بدون ارتباط با این مذاکرات و پیشــرفت هایی در این 
زمینه باشد. این موضوع حداقل می تواند نشانه ای از انعطاف 
آمریکا برای رسیدن به توافق نهایی تلقی شود، اگرچه باید 

آن را نشانه ای بالاتر از این دانست. 
چند روز پیش شهریار حیدری، عضو کمیسیون امنیت 
ملی مجلس گفته بود: »برخی از کشورهایی که منابع ارزی 
ما در آنجا مسدود شده است، تقریبا دارند مدیریت می کنند 
تا توافق برجام انجام شود و آن زمان آزاد کنند. پس از انجام 
توافق دیگر دلیلی برای بلوکه کــردن وجود ندارد. اگر هم 
توافق صورت نگیرد، باز ممکن است مثل چند سال گذشته 
بهانه هایی بیاورند اما چون متوجه شــده اند که تا حدودی 
توافق نزدیک اســت، یک مقــدار انعطاف نشــان داده اند. 
امیدوارم با توجه به شــرایط کنونی، منابع ارزی که متعلق 
به ما و حق کشورمان است هرچه زودتر از طریق رابطه بین 

بانکی آزاد شود.«
نکتــه دیگری که در این خصوص باید ذکر شــود ، این 
اســت که ورود این دارایی بلوکه شده به کشور می تواند به 
گشــایش هایی در اقتصاد و معیشــت مردم منجر شود. در 
روزهــای اخیر با توجه به ورود مبلغی بســیار کمتر از این 
حدود از انگستان به ایران، عده ای خواستار توضیح دولت در 
زمینه هزینه این مبالغ شده بودند که البته توضیح خاصی 
درباره آن داده نشد. حالا باید منتظر بود و دید که آیا با آزاد 
شــدن 7 میلیارد دلار از دارایی هــای ایران، دولت می تواند 
بهبودی در وضعیت اقتصادی مردم ایجاد کند، یا همچنان 
در به همان پاشــنه قبل می چرخد و آزاد سازی این مبالغ 
تغییری محسوس در وضعیت معیشت کشور ایجاد نمی کند. 

آیا مذاکرات وین به توافق نزدیک شده است؟

آزادسازی ۷ میلیارد دلار ارزهای مسدودشده ایران

صبح دیروز جلسه غیرعلنی مجلس درباره طرح صیانت از 
فضای مجازی برگزار شد که حاصل آن آمدن »طرح صیانت« 
به صحن مجلس بود. بدین ترتیب با تصمیم نمایندگان قرار 
شد »طرح صیانت« از شمول اصل ۸۵ خارج و برای بررسی 
به صحن بیاید.  جلال رشیدی کوچی، نماینده مرودشت و از 
مخالفان طرح صیانت از فضای مجازی، درباره جزئیات جلسه 
غیرعلنی مجلس گفت: با توجه به درخواست ما برای بررسی 
طرح در صحن مجلس، در جلســه امروز موافقان و مخالفان 
این طرح حرف زدند و بنابر رای گیری که انجام شــد، 12۰ 

نماینده با بررسی طرح در کمیسیون مخالفت کردند. 
او در پاسخ به این ســوال که آیا فشارها و مخالفت های 
افکار عمومی باعث عقب نشــینی نمایندگان شــد، گفت: 
نمی توانیم بگویم فشــار اما به نظر من، تقاضا و درخواســت 
افکار عمومی باعث شد تا طرح به صحن برگردد و نمایندگان 
با آن موافقت کردند چرا که کمیســیون مشترک کار خود 
را به درســتی انجام نداده بــود.  این نماینده مخالفت طرح 
صیانت در پاســخ به این ســوال که آیا بررسی این طرح در 
صحن همان نگرانی ها را ایجاد می کند، یا مجلس ریســک 
نمی کند که مردم را علیه خودش بشوراند گفت: بحث ریسک 
کردن نیســت، این یک طرح مهم اســت که باید در صحن 
بررسی شود. مانند خیلی از دیگر طرح های مهم که نگرانی 
مردم را در پی داشــت اما در صحن بررســی شد و به نتایج 

مطلوب رسید. 
او دربــاره این که بازگشــت طرح به صحــن می تواند از 

فیلترینگ فضای مجازی جلوگیری کند گفت: بله.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی از بررسی طرح 
حمایت از فضای مجازی موســوم به صیانت در کمیسیون 
جدید خبر داد و گفت: پس از تشکیل این کمیسیون، طرح 
مانند ســایر طرح ها و لوایح مجلس در صحن علنی بررسی 
خواهد شد. به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، حجت الاسلام 
علیرضا سلیمی در حاشیه نشست دیروز صحن علنی مجلس 
شورای اســلامی به خبرنگاران گفت: در جلسه امروز صبح 
که به صورت غیرعلنی برگزار شــد، ابتدا رئیس کمیسیون 
مشــترک و موافقان و مخالفان بررسی طرح در کمیسیون 
مشــترک بر اســاس اصل ۸۵ ســخنرانی کردند و در ادامه 
متقاضیان برگشــت طرح به صحن علنی دیدگاه های خود 
را بیان داشــتند.عضو هیات رئیسه مجلس افزود: همچنین 
تعــدادی از نمایندگان دیگر نظرات خود را ایراد کردند و در 
نهایت رای اســتمزاجی گرفته شد که بر اساس آن اکثریت 
نمایندگان رای دادند که این طرح در کمیســیون مشترک 

طبق اصل ۸۵ بررسی نشده و به صحن علنی بازگردد.
ایــن عضو هیات رئیســه مجلــس در توضیح چگونگی 
ادامه بررســی طرح صیانت در مجلس گفت: با توجه به رای 
استمزاجی گرفته شده دو نظر از لحاظ حقوقی مطرح است؛ 

یک نظر می گوید کار تمام شــده و همین رای اســتمزاجی 
رای جلســه علنی تلقی می شــود، نظر دیگر آن است که بر 
اساس مواد 1۶۵ و 1۶7 آئین نامه باید دوباره موضوع بررسی 
نشــدن طرح در کمیسیون مشترک طبق اصل ۸۵ و ارجاع 
آن به صحن علنی، مجددا در یک جلســه علنی رای گیری 
شــود. این دو نظر حقوقی به کنکاش حقوقی نیاز دارد و هر 
نتیجه ای حاصل شــود قطعا نمایندگان در برابر آن تمکین 
خواهند کرد. ســلیمی ادامه داد: بعد از تصمیم گیری، یک 
طرحی تهیه می شــود و کمیسیون مشترک جدید تشکیل 
خواهد شــد که مصوبات آن به عنوان گزارش کمیسیون به 
صحــن علنی آمده و نمایندگان ماده به ماده آن را در صحن 
علنی مورد بررســی قرار خواهند داد. قاعده این است که ما 
یک کمیسیون مشترک جدید تشــکیل دهیم. وی با بیان 
اینکه به صورت قطعی محتوای طرح  تغییر می کند، تصریح 
کرد: اما میزان تغییر آن هنوز مشخص نیست ولی به هر حال 
بررســی این طرح به صورت اصل ۸۵ منتفی شده است. این 
عضو هیات رئیسه مجلس با تاکید بر اینکه همه نمایندگان 
از وضعیت رها شده فضای مجازی گلایه مند هستند، گفت: 
همه نمایندگان اتفاق نظــر دارند که فضای مجازی به یک 
قاعده و قانون احتیاج دارد و فضای مجازی به شکل فعلی رها 

شده است. به همین دلیل باید آن را قانونمند کرد. قاعده این 
است که محتوای جدیدی ارائه شود، اگر سایر مراحل پیش 
رود محتوای جدید به کمیسیون جدید داده می شود. رئیس 
کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
جلســه غیرعلنی دیروز درباره طرح صیانت، جزییاتی از این 
جلسه و نتیجه آن را تشریح کرد. مجتبی توانگر در گفت و گو 
با ایسنا با اشاره به جلسه غیرعلنی امروز مجلس درباره طرح 
صیانت و حواشــی پیرامون آن درباره میزان رای استمزاجی 
برای بازگشت این طرح از کمیسیون مشترک به صحن علنی 
گفت: آنچه در جلسه غیرعلنی به رای استمزاجی نمایندگان 
گذاشته شد، گزارش کمیسیون مشترک بود. باید این گزارش 
برای ادامه بررسی در کمیسیون مشترک رای اکثریت را کسب 
می کرد اما فقط 1۰9 رای آورد و لذا نتوانســت نمایندگان را 
برای ادامه کار قانع کند. وی اضافه کرد: نکته مهم اینکه این 
رای گیری استمزاجی بود و در رای گیری استمزاجی ملاک 
رای بیشتر است و  درحالی که موافقان 12۰ رای و مخالفان 
1۰9 رای داشتند پس تکلیف مشخص شده و کار کمسیون 
ویژه پایان یافته است. توانگر در پایان تاکید کرد: همانطور که 
از اظهارات آقای سلیمی عضو هیأت رئیسه مجلس مشخص 
است، با توجه به ماده 1۶۵ آیین نامه داخلی مجلس، هیئت 
رئیسه مجلس موضوع ادامه فعالیت کمیسیون مشترک را به 
موافقت اکثریت نمایندگان با رای استمزاجی مجلس منوط 
کرد و با توجه به اینکه گزارش کمیسیون رای نیاورد، بررسی 

طرح به صورت اصل ۸۵ منتفی شد.

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با انتشار کلیه آرای 
هیأت عمومــی و تخصصی در پایــگاه الکترونیکی دیوان 

عدالت اداری و روزنامه رسمی موافقت کردند.
به گزارش ایرنا، در جلســه علنی روز دوشــنبه مجلس 
شــورای اســلامی، طرح اصلاح قانون تشــکیلات و آیین 
دادرســی دیوان عدالت اداری در دستور کار قرار گرفت و 
مواد )۵2( تا )۵۸( این طرح اصلاحی به تصویب نمایندگان 

رسید.
طبق ماده)۵2( این طرح اصلاحــی، ماده )92( قانون 
اصلاح می شود که بر اساس چنانچه مصوبه ای در هیأتهای 
تخصصی یا هیأت عمومی ابطال شود، حسب مورد پس از 
ابلاغ رأی به طرف شــکایت یا انتشــار در روزنامه رسمی، 
رعایت مفاد آن برای مرجع طرف شکایت و سایر مراجع و 
مقامات مسؤول دستگاه های موضوع ماده )12( این قانون 
الزامی است. هرگاه مراجع و مقامات مذکور مصوبه جدیدی 
تحت هر عنوانی مغایر با مفاد رأی مذکور تصویب کنند، به 
درخواست رئیس دیوان موضوع به صورت خارج از نوبت و 
بــدون رعایت مفاد ماده)۸3( این قانون و فقط با دعوت از 
نماینــده مرجع صدور مصوبه جدید، در هیأت صادرکننده 
رأی قبلی، رســیدگی و از تاریخ تصویب ابطال می شــود. 
در صورتی  که مصوبه جدید ابطال شــود و مشخص گردد 

وضع آن به جهت عدم تبعیت از مفاد آرای قبلی صادره از 
ســوی هیأت تخصصی یا هیأت عمومی دیوان بوده است، 
مقامات و اعضائی که برخلاف رأی دیوان مبادرت به وضع 
چنین مقرره ای نموده اند، مسؤول جبران خسارات وارده به 
اشخاص بوده و به  عنوان مستنکف شناخته شده و مشمول 

ماده )112( این قانون می شوند.
در ماده ۵3 که به تصویب رســید نیز آمده است: ماده 
)93( قانون اصلاح می شــود که طبق آن آرای هیأت های 
تخصصی و هیــأت عمومی در ابطال و عدم ابطال مصوبات 
موضــوع بند)1( مــاده )12( این قانون، در رســیدگی و 
تصمیم گیری مراجع قضائی و اداری، معتبر و ملاک عمل 

است.
بر اساس ماده)۵۴(، ماده)9۵( قانون به این شرح اصلاح 
می شــود که طبق آن پس از صــدور رأی وحدت رویه یا 
ایجاد رویه، چنانچه رئیس دیوان تشــخیص دهد دستگاه 
اجرائی ذی ربط از اجــرای مفاد آن خودداری نموده و این 
امر منجر به طرح شکایات جدید در دیوان شده است، ابتدا 
به مقام مســؤول در دستگاه اجرائی اخطار می نماید ظرف 
مهلت مقرر نسبت به اجرای رأی صادره اقدام و تدابیر لازم 
را به عمل آورد. در صورت عدم اقدام، مقام اداری متخلف، 
مستنکف محسوب و مشــمول حکم مقرر در ماده )112( 

این قانون می شود.
در ماده )۵۵( هم آمده است: ماده )97( قانون و تبصره 
آن به شرح زیر اصلاح و یک تبصره به عنوان تبصره)2( به 

آن الحاق می شود:
ماده97- رأی صــادره از هیأت عمومی پس از تنظیم، 

توسط رئیس دیوان امضاء می شود.
تبصــره1- صــدور رأی اصلاحی و رفع ابهــام از آراء و 
تصمیمات هیــأت عمومی دیوان بر عهده هیأت عمومی و 
نســبت به آراء و تصمیمات هیأت های تخصصی بر عهده 

همان خود آنها می باشد.
تبصره2- کلیه آرای هیأت عمومی و هیأتهای تخصصی 
در پایــگاه الکترونیکی دیوان و روزنامه رســمی منتشــر 

می شود.
براساس ماده )۵۶( هم ماده)1۰3( قانون اصلاح می شود 
که طبق آن  شعبه رسیدگی کننده به موارد موضوع مواد 
)7۴(، )7۵(، )79( یــا )9۸( این قانون می تواند در صورت 
احراز ضرورت، دســتور توقف اجرای حکم مورد رسیدگی 

را صادر کند.
در مــاده )۵7( که به تصویب نمایندگان رســید آمده 

است: ماده )1۰۸( قانون به شرح زیر اصلاح می شود:
ماده1۰۸- شعبه دیوان پس از صدور رأی مکلف است 

آن را به طرفین ابلاغ کند. محکومٌ علیه موظف است ظرف 
یک ماه از تاریخ ابلاغ حکم قطعی، نســبت به اجرای کامل 
رأی یا جلب رضایت محکومٌ له اقدام و نتیجه را به طور کتبی 
به شعبه صادرکننده حکم قطعی اعلام کند. درصورت عدم 
اجرای رأی یا عدم جلب رضایت محکومٌ له در مهلت مقرر، 
با درخواست محکومٌ له پرونده به واحد اجرای احکام ارسال 

می شود.
در ماده)۵۸( نیز آمده است: ماده )1۰9( قانون به شرح 

زیر اصلاح و تبصره آن حذف می شود:
مــاده 1۰9-در مواردی که به تشــخیص رئیس دیوان 
اجــرای آرای هیأت عمومی و هیأتهــای تخصصی دیوان 
مستلزم عملیات اجرائی باشــد، پرونده جهت اجرای رأی 
به واحد اجرای احکام ارسال می شود. دستگاههای اجرائی 
مکلفند ظــرف پانزده روز پس از انتشــار رأی در روزنامه 
رسمی یا مهلتی که حسب مورد و متناسب با موضوع توسط 
رئیس دیوان تعیین می شود که حداکثر سه ماه خواهد بود، 
مفاد رأی را اجراء یــا به واحدهای تابعه جهت اجراء ابلاغ 
و نتیجــه را به واحد اجرای احکام اعلام نمایند. در صورت 
عدم اجــرای آرای مذکور، با اعلام واحــد اجرای احکام و 
ارجاع موضوع توسط رئیس دیوان، مستنکف مشمول حکم 

مقرر در ماده )112( این قانون می شود.

رشیدی کوچی خبر داد

کمیسیون مشترک طرح صیانت منحل شد

موافقت مجلس با انتشار آرای هیأت های دیوان عدالت اداری در پایگاه الکترونیکی

استمرار بازگشایی ها با وجود پیک هفتم کرونا
جهــش دوبــاره آمــار مبتلایان به 
کووید-19 در ایران و جهان خبرســاز 
شده است. زیرسویه های جدید کووید از 
سویه امیکرون تکامل یافته اند. چین با 
افزایش بی  سابقه ویروس کرونا دست و 
پنجه نرم می کند. طی روزهای گذشته، شانگهای و استان جیلین در شمال شرقی 
چین بیش از 9۵ درصد موارد ابتلای جدید را در سرتاسر سرزمین اصلی چین به 
خود اختصاص داده  اند و شانگهای شاهد بالاترین رکورد بوده است. حضور نیروهای 
ارتش چین در خیابان های شــانگهای برای اعمال قرنطینه سراســری در شهر به 
دلیل شــیوع بیماری کرونا در شانگهای ابعاد وسیعی پیدا کرده است. دولت چین 
مانند موج های قبلی که به خوبی از پس بیماری برآمده بود و کرونا در کشــور به 
صفر رسیده بود، این بار همزمان با پیدایش سویه های جدیدتر ویروس در جهان، 
دست به کار شده است و قرنطینه و محدودیت ها به قدری شدید است که ساکنان 
شانگهای پرجمعیت ترین شهر چین به دلیل شیوع گسترده کرونا با مشکل تامین 
مواد غذایی و نیازهای اولیه رو به رو هستند و این نگرانی وجود دارد که شهرهای 
بیشتری در این کشور به وضعیت مشابه دچار شوند. مردم از پنجره منازلشان در 
قرنطینه شانگهای خطاب به پلیس و ارتش و مقامات محلی فریاد می زنند: »غذایی 
باقی نمانده اســت و ما داریم از گرســنگی می  میریم؛ می  توانید ترتیبی دهید که 
سبزیجات بفرستند«؟! موج گسترده شیوع کووید-19 در شانگهای همچنین منجر 
به قرنطینه بیمارســتان های محلی شده است. چین از یک نظام بیماریابی فعال و 
ثبت داده های بیماری برخوردار است و انجام تست های پرشمار و فراگیر، برقراری 
قرنطینه  های منطقه ای سفت و سخت و اعمال محدودیت های اجتماعی بی  درنگ 
در چین بیش از دو ســال است که به نام »سیاســت کووید صفر« ادامه دارد و با 
وجود ظاهر کلافه  کننده و حتی به زعم برخی، غیرانســانی بودن، این سیاست نه 
تنها به داد بســیاری از مردم جهان رســیده بلکه به نظر می  رسد ادامه اجرای آن 
همچنان ضروری اســت و کشــورهای جهان باید درباره مهار و کنترل بیماری از 
کشور چین تبعیت کنند و تن به قرنطینه مناطق آلوده با تامین آذوقه و مواد غذایی 
ساکنین شهرها دهند. برخی اپیدمیولوژیســت ها شیوع چندباره کرونا طی همه 
گیری بیماری و قرنطینه های جدید را شکســت سیاست »کووید صفر« در چین  
تلقی می کنند، و این در صورتی است که با جهش ویروس کرونا و پیدایش سویه ها 
و زیرسویه های جدید ویروس، شعله ور شدن بیماری و چرخش ویروس در جهان 
اجتناب ناپذیر است و فعلا نمی توان پایانی برای پاندمی پیش بینی کرد. دولت چین 
از بدو پیدایش کرونا، همواره اعتقاد راسخ داشته است که نمی تواند از مرگ و میر 
بیماران و عوارض متعدد بعــدی در بین بیماران بهبودیافته از کرونا مانند ضعف 
عمومی و بی حالی، تشکیل لخته های خونی و مرگ های ناگهانی به دلیل سکته های 
قلبی و مغزی، ابتلا به دیابت و احتمالا سرطان ها، به جهت زمین گیر شدن نیروی 
کار و افت سرمایه اجتماعی که در نهایت می تواند منجر به افت اقتصادی و کاهش 
بهــره وری فعالیت های کســب و کار گردد، صرف نظر کنــد. در ادامه روند رو به 
گسترش کرونا در کشــورهای جهان و بازگشت دوباره محدودیت ها، از انگلستان 
خبر می رسد به  منظور متوقف  کردن گسترش کووید، همچنان اقدامات احتیاطی 
تداوم یافتــه و افزایش آماری مبتلایان به کرونا منجر بــه لغو پروازهای چندین 
شــرکت هواپیمایی شده است. در ایران نیز کرونا همچنان شایع است و بلافاصله 
پس از سونامی مســافرت های نوروزی، دستور بازگشایی نابهنگام مراکز آموزشی 
در سراسر کشور صادر شده است. اکنون بازگشت مدارس و دانشگاه ها به آموزش 
حضوری در شرایطی است که در ادامه بحران ریزگردها و توفان خاک در 22 استان 
کشور، کیفیت هوا در 27 شهر از 1۴ استان در وضعیت خطرناک قرار دارد. آلودگی 
هوا در تمامی ایستگاه های هواشناسی سطح کشور، خطرناک و ناسالم است و گرد 
و خاک دوباره کشور را در بر می گیرد، و چون آمار بارش ها در فروردین ماه 1۴۰1 
نســبت به پارسال 9۰ درصد کمتر بوده است، نمی توان امید بست که حداقل در 
سال جاری روند آلودگی هوا و بحران ریزگردها تمام شدنی باشد. مراجعه بیماران 
به بخش فوریت های پزشــکی و مرگ های ناگهانی ناشــی از حمله های تنفسی و 
قلبی به دلیل تشدید آلودگی هوا در کشور، افزایش یافته است. استان  های درگیر 
در پدیده گرد و غبار از ســه اســتان در ســال ۸2 به بیش از 2۵ استان رسیده 
اســت. به گفته مقامات اورژانس کشــور، 19 و 2۰ فروردین به دلیل گرد و خاک 
در اســتان  های مختلف، 2۴ هزار و 7۸3 مورد مراجعه بیماران قلبی و تنفسی به 
مراکز درمانی ثبت شــده اســت. با وجود آنکه آلودگی هوا باعث تشدید ویروس 
کرونا می شود، فعالیت مراکز آموزشی همچنان ادامه دارد و تغییرات زیرساخت های 
آموزشــی و خوابگاهی در مدارس و دانشگاه ها به نفع حفظ سلامت دانش آموزان 
و دانشجویان، محسوس نیست و همزمان با بازگشایی دانشگاه  ها و مراکز آموزش 
عالی دولتی و غیردولتی، برخلاف آنچه که ادعا شده است خوابگاه ها آماده اسکان 
دانشجویان شده اند، بررسی های میدانی نشان می  دهد معضلات بهداشتی بسیاری 
در خوابگاه  ها وجود دارد و دانشگاه ها نیز به جهت کمبود اعتبارات مالی نتوانسته اند 
شرایط فاصله گذاری و تعدیل تراکم جمعیت را رعایت کنند. در مدارس هم بدون 
هیچگونه تهویه و رعایت اصول بهداشــتی، در بسیاری موارد دیده شده است که 
۴۰ دانش آموز در یک کلاس و ســه دانــش  آموز در یک میز قرار گرفته اند. حتی 
در تعداد زیادی از شــهرها بحران ریزگردها و توفان خاک به حدی بوده است که 
مدارس و دانشگاه ها بالاجبار پنجره های کلاس های درسی را بسته و عملیات تهویه 
هوا را متوقف کرده اند! با وجود تجمع های مکرر خانواده دانش  آموزان و همچنین 
دانشــجویان در اعتراض به آموزش حضوری، گوش بدهکاری در بین مســئولین 
نیســت و اعتراض خانواده  ها و نگرانی آنان برای فرزندانشــان و همچنین دغدغه 
دانشجویان در محیط های آموزشی، کوچک ترین ارزشی برای مقامات سیاسی و 
سلامت کشور نداشته اســت.  روز گذشته به نقل از مجید مختاری، عضو کمیته 
علمی ستاد کرونا مطرح شد که سویه های ترکیبی ویروس امیکرون هنوز به ایران 
نرسیده است، این در حالی اســت که مطالعات اپیدمیولوژی گویای آن است که 
چون ســرایت پذیری سویه های ترکیبی اومیکرون از جمله سویه XE بین 1۰ تا 
۴۰ درصد بیشــتر اســت و اکنون نوع غالب ویروس در دنیا، زیرسویه های جدید 
امیکرون است، باید اقدامات احتیاط آمیز شدیدی در کشور اعمال کرد و نمی توان 
همچون گذشته ریسک کرد و تن به آزمون و خطا داد و وقتی امکانات تشخیصی 
آزمایشگاهی و توان علمی برای شناسایی ویروس های جدید در ایران وجود ندارد، 
اعلام به عدم ورود یا حضور ویروس در کشور کرد. متاسفانه شنیده شده است که 
برخی اعضای ســتاد دولتی کرونا گفته انــد »وقوع پیک هفتم طی روزهای آینده 
در کشــور حتمی است، اما چون پیک سنگینی احســاس نمی شود، نباید بر سر 
بازگشایی مدارس و دانشگاه ها کوتاه آمد و با وجود موج ابتلایان و بستری شدگان، 
بنایی بر توقف آموزش حضوری نیســت، کما اینکه بسیاری از کشورهای دنیا نیز 
اقدام به بازگشایی مدارس و مراکز آموزشی خود کرده  اند و حتی کشورهایی مانند 
انگلستان در اوج آسیب  های اپیدمی کرونا نیز مدارس خود را تعطیل نکردند.« البته 
افرادی که در ستاد کرونا چنین موضوعی را طرح می کنند غافل از این هستند که 
تفاوت زیرساخت های بهداشتی در مدارس و دانشگاه های کشوری مثل انگلستان با 
کشوری مانند ایران، از زمین و آسمان است، ضمن اینکه اکنون جدیدترین و به روز 
شده ترین و معتبرترین واکسن ها برای سویه ها و زیرسویه های جهش یافته ویروس 
در دســترس عموم است، به طوری که واکسن های معتبر مختص کودکان که در 
ایران، تحریم و جایگاهی نداشــته اند، برای کودکان بریتانیایی و کشورهای متعدد 

دنیا که بیماری را پشت سر گذاشته اند، در ۵ تا 11 سالگی قابل دسترس است!
*کارشناس حوزه سلامت و بحران های محیطی

سرمقاله

رئیس قوه قضائیه گفت: سازمان بازرسی بررسی اجرای 
مصوبات شــورای عالــی انقلاب فرهنگــی را از خود قوه 

قضائیه آغاز کند.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای، در جلسه 
شــورای عالی قــوه قضائیه با اشــاره به ضــرورت ایجاد 
شــفافیت کامل و رفع تمامــی ابهامــات در فرآیندهای 
بورسی از مســئولان بازار ســرمایه که اخیراً در راستای 
شفافیت بخشــی به فرآیندهای بورسی و رفع دغدغه های 
مردم و سرمایه گذاران، قدم هایی را برداشتند و دسترسی 
همه معامله گــران آنلاین به تمام ســفارش های خرید و 
فروش در سامانه های معاملاتی بر خط کارگزاران را فراهم 

آوردند، تقدیر به عمل آورد.
در تاریخ 2۰ آذر ســال گذشته بود که رئیس دستگاه 
قضا در دیدار با مسئولان سازمان بورس توصیه ها و نکاتی 
را در باب ضرورت شــفافیت و رفع ابهامات در فرآیندهای 
بورســی مطرح کرد و مشخصاً بیان داشت: کارگزاری ها و 
سازمان بورس به تمام ردیف ها و سفارشات عرضه و تقاضا 
دسترسی دارند، ولی ســهامداران عادی به صورت آنلاین 
حداکثر ۵ ردیف از سفارشات را می توانند مشاهده کنند و 

همین موضوع سبب ایجاد رانت و فساد شده است.
 محســنی اژه ای در ادامه نشســت امروز شورای عالی 
قوه قضائیه با گرامیداشــت 2۰ فروردین روز ملی فناوری 
هســته ای و تجلیل و تکریم شهدای هســته ای کشور بر 
نقش ارزنده این شــهدای والامقــام در تولید قدرت برای 
ایران اســلامی اشاره کرد و بیان داشــت: امروز استقلال 
و عزتی که در ایران اســلامی برقرار اســت در هیچ کشور 
دیگری وجــود ندارد و این مهم مرهــون خون های پاک 

شهدای والامقام ماست.
رئیس قوه قضائیه در ادامه نشســت امروز، نســبت به 
فتنه انگیزی دشــمنان و شیطان صفتان وابسته به شیطان 
بزرگ و صهیونیســت ها که طی ســال های 9۸ تا 1۴۰۰ 
در پیشبرد توطئه های خود علیه امنیت مردم ایران ناکام 
ماندنــد، هشــدار و تحذیر داد و گفــت: اینچنین به نظر 
می رسد و قرائن و شــواهدی نیز وجود دارد که عده ای با 
پمپاژ دروغ و اختلاف افکنی میان اقشار مردم و مسئولان و 
تلاش برای ایجاد اختلاف میان ایران اسلامی و همسایگان 
و همچنین رواج هرزه گی در ســطح اجتماع، قصد و نیت 

فتنه گری در کشور اسلامی ما را دارند.
رئیس دستگاه قضا در همین زمینه بیان داشت: ممکن 
اســت شــخصی در حوزه رعایت قوانین شرعی و مراعات 
ســایر مقررات، از روی غفلت یا به دلایــل دیگر، خطا و 
گناهــی را در حوزه فردی مرتکب شــود که این موضوع 
نیز در جای خود قابل بحث و بررســی اســت، اما به نظر 
می رســد برخی افراد به صورت سازمان یافته قصد و هدف 
حرمت شــکنی در جامعه اســلامی ما را دنبال می کنند و 
برآنند که به ارزش های اســلامی و ارزش های مورد قبول 
مردم ما دهن کجی کنند و در برابر قانون بایستند و از این 
طریق احساسات مردم متدین ایران اسلامی را جریحه دار 
کنند؛ لذا ما مســئولان بویژه در قوه قضائیه مســئولیت 
ســنگین و مضاعفی را برای مقابله با این ناهنجاری ها بر 

عهده داریم.
رئیــس قــوه قضائیــه تصریح کــرد: برخــی از این 
ناهنجاری های ســازمان یافته مقدمــه ای برای مخدوش 

کردن امنیت مردم ماست.

محسنی اژه ای ضمن توصیه به همه مسئولان در قوای 
مختلف از آن ها خواســت که اهتمام نســبت به رعایت و 
لحــاظ هنجارها و ارزش های جامعه اســلامی را از خود و 

مجموعه و محیط کار خود شروع کنند.
رئیس قــوه قضائیه در بخش دیگــری از اظهاراتش با 
اشــاره به فواید فضای مجازی و ضــرورت بهره گیری و 
حمایت از آزادی های مشروع جامعه در این فضا به شورای 
عالــی فضای مجازی نیــز توصیه کرد با توجــه به اینکه 
بســیاری از دروغ ها و جعلیات با هدف تحــت تاثیر قرار 
دادن محیــط امن و آرام مــردم، در فضای مجازی پمپاژ 
می شود، اقدام فوری تری را در راستای تکالیف قانونی خود 

در دستور کار قرار دهد.
رئیس قوه قضائیه در ادامه نشســت امروز شورای عالی 
قوه قضائیه با اشاره به اهمیت و لازم الاجرا بودن مصوبات 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی به رئیس سازمان بازرسی 
کل کشــور دستور داد که در راستای انجام وظیفه نظارت 
بر حُســن اجرای قوانین، بر نحوه اجرایی و عملیاتی شدن 
مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی در همه دستگاه ها 
نظارت کند و نخست این نظارت ویژه از قوه قضائیه ظرف 
دو روز آتی آغاز شود و نتایح بررسی و نظارت مزبور نیز به 

صورت عمومی اعلام شود تا مردم در جریان قرار گیرند.
رئیس دســتگاه قضا در همین زمینه گفت: ســازمان 
بازرسی کل کشور طی دو روز آتی )سه شنبه و چهارشنبه( 
بررســی کند که بر اساس مصوبات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی و سایر قوانین و مقررات لازم الاجرا آیا قوه قضائیه 
به وظایف و مسئولیت های خود عمل کرده است یا خیر؟ 
و از هفته آینده پس از انجام بررسی ها، نتایج را اعلام کند.

وی ادامــه داد: اینطور نیســت که همــه گزارش های 
سازمان بازرسی کل کشور در همه جهات محرمانه باشد؛ 
لذا سازمان بازرسی بررسی اجرایی شدن مصوبات شورای 

عالی انقلاب فرهنگی را از خود قوه قضائیه آغاز کند.
محســنی اژه ای در پایان بخش نخســت جلسه امروز 
شــورای عالی قوه قضائیه با تبریک و تسلیت شهادت دو 
طلبه جهادگر در ســومین روز از مــاه مبارک رمضان در 
حرم مطهر رضوی از دســتور هفته گذشته خود به رئیس 
کل دادگستری استان خراسان رضوی برای رسیدگی هر 
چه ســریعتر به جنبه های حقوقی این موضوع خبر داد و 
همچنین به سیســتم اطلاعاتی و امنیتی توصیه کرد این 
مسئله  که می تواند حلقه ای از توطئه های ضدامنیت مردم 
باشــد و سرنخ هایی به دســت دهد را از ابعاد دیگر مورد 

تجزیه و تحلیل قرار دهند.
بخش دوم جلســه امروز شــورای عالی قوه قضائیه به 
موضوع »ســهولت دسترســی مردم به خدمات قضایی و 
رایگان یا ارزان تر شــدن این خدمات« اختصاص داشت؛ 
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای در این بخش 
با یادآوری حکم ابلاغ شــده از ناحیه مقام معظم رهبری 
در دهم تیرماه سال 1۴۰۰ و تاکید معظم له بر »گسترش 
فناوری های نوین و تضمین دستیابی آسان و رایگان مردم 
به خدمات قضایی«، به تشــریح و تبیین دســتاوردهای 
فناورانه قوه قضائیه در راستای تسهیل و تسریع دسترسی 
مردم به عدالت پرداخت و همچنین بر لزوم انجام اقدامات 
گسترده تر در راســتای ارائه خدمات الکترونیکی به مردم 
و مراجعان به دســتگاه قضایی با هدف کاهش هزینه های 

آن ها تاکید کرد.

رئیس قوه قضائیه:

سازمان بازرسی بررسی اجرای مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی را آغاز کند

محمدرضا محبوب فر*

عزم دولت برای رفع مشکلات آبی 
در استان های مرتبط با حوزه زاینده رود

چهارمین جلسه بررسی مســائل مربوط به مشکلات آب استان های اصفهان، 
چهارمحال و بختیاری، خوزستان و یزد صبح دیروز)دوشنبه( به ریاست معاون 
اول رییس جمهور برگزار و گزارشــی از پیشرفت طرح ها و پروژه های مصوب 
از جمله رشــد دوبرابری تامین آب از طریق طرح غدیر تا تیر ماه ارائه شد. به 
گزارش ایسنا، محمد مخبر در این جلسه با اشاره به اقدامات و برنامه های دولت 
و وزارت نیــرو در خصوص اجرای طرح های کوتاه مدت برای حل مشــکلات 
آبی اســتان های اصفهان، چهارمحال و بختیاری، خوزستان و یزد، بر اهتمام و 
عزم جدی دولت برای رفع مشکلات آبی در استان های مرتبط با حوزه زاینده 
رود تاکید کرد.در این جلســه که وزرای نیرو و جهاد کشــاورزی، استانداران 
اســتان های اصفهان، چهارمحــال و بختیاری، خوزســتان و یزد و همچنین 
مسئولان دســتگاه های مربوطه و استانی حضور داشتند، وزارت نیرو گزارشی 
از  پیشــرفت پروژه های طرح های مرتبط با حل مشکل آبی این استان ها ارائه 
کرد. براســاس این گزارش تکمیل و تصویب طــرح جامع مدیریت منابع آب 
شرب با پیشرف فیزیکی بالای ۴۰ درصد، تکمیل سد غدیر)باباحیدر( و اجرای 
خط انتقال آب با پیشــرفت فیزیکی بالای ۴۵ درصد در اســتان چهار محال 
و بختیاری، تکمیل عملیات آبرســانی به 7۰2 روســتای استان خوزستان با 

پیشرفت فیزیکی بالای ۴۰ درصد عملیاتی شده است.

خبر


